

# Press Release

Council of Europe Press Division

Ref: 154b06

Tel: +33 (0)3 88 41 25 60

Fax: +33 (0)3 88 41 39 11

[pressunit@coe.int](mailto:pressunit@coe.int)

internet: [www.coe.int/press](http://www.coe.int/press)



46 members

Albania  
Andorra  
Armenia  
Austria  
Azerbaijan  
Belgium  
Bosnia and Herzegovina  
Bulgaria  
Croatia  
Cyprus  
Czech Republic  
Denmark  
Estonia  
Finland  
France  
Georgia  
Germany  
Greece  
Hungary  
Iceland  
Ireland  
Italy  
Latvia  
Liechtenstein  
Lithuania  
Luxembourg  
Malta  
Moldova  
Monaco  
Netherlands  
Norway  
Poland  
Portugal  
Romania  
Russia  
San Marino  
Serbia and Montenegro  
Slovakia  
Slovenia  
Spain  
Sweden  
Switzerland  
"The former Yugoslav Republic of Macedonia"  
Turkey  
Ukraine  
United Kingdom

## Belarus needs a democratic evolution

Strasbourg, 20.03.2006 - "Alexander Lukashenko is a president with a tainted mandate" said Terry Davis, the Secretary General of the Council of Europe following the presidential elections in Belarus. "Some elections are stolen by tampering with people's votes, others by tampering with people's minds through threats, harassment and intimidation. Of course, the turnout and the margin of the victory of the incumbent president are suspiciously high, but the main problem with Sunday's presidential elections is not so much that the regime may have cheated in the ballot box, but that it cheated in the run up to the elections. In a country in which freedom of expression and association are so thoroughly and aggressively suppressed, a vote is not an exercise in democracy, it is a farce."

It is true that President Lukashenko enjoys a certain degree of popular support because of his economic record. Some people believe that he would have won even if the elections were free and fair, but, judging from the level of repression in the run up to yesterday's vote, Alexander Lukashenko is not one of them.

In the aftermath of the elections, the international community should focus on creating incentives for a peaceful and democratic transition. What Belarus needs is a democratic evolution."

## Le Bélarus a besoin d'une évolution démocratique

Strasbourg, 20.03.2006 – « Alexandre Loukachenko est un président au mandat entaché d'irrégularités », a déclaré le Secrétaire Général du Conseil de l'Europe, Terry Davis, après les élections présidentielles au Bélarus. « On peut voler des élections en falsifiant le vote des électeurs, mais on peut aussi le faire en manipulant les esprits par la menace, le harcèlement et l'intimidation. Le taux de participation et la victoire du président sortant sont bien sûr étrangement élevés. Mais le principal problème des élections présidentielles de dimanche n'est pas tant que le régime puisse avoir truqué les urnes mais qu'il ait triché pendant la période pré-électorale. Dans un pays où la liberté d'expression et d'association fait l'objet d'une répression si absolue et si agressive, le vote n'est pas un exercice démocratique mais une farce.

Certes, le Président Loukachenko bénéficie d'un certain soutien populaire pour son bilan économique. Certains pensent qu'il aurait gagné les élections même si elles avaient été libres et équitables. Mais, à en juger par la répression qui a entouré le scrutin d'hier, Alexandre Loukachenko n'est pas de ceux-là.

Au lendemain de ces élections, la communauté internationale doit trouver les moyens de favoriser une transition pacifique et démocratique. Ce dont le Bélarus a besoin, c'est d'une évolution démocratique. »

To receive our press releases by e-mail, contact : [Council.of.Europe.Press@coe.int](mailto:Council.of.Europe.Press@coe.int)

**A political organisation set up in 1949, the Council of Europe works to promote democracy and human rights continent-wide. It also develops common responses to social, cultural and legal challenges in its 46 member states.**